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شرط تحقق برنامه هفتم توسعه
ادام�هازصفح�هي�ک... ک��ه قابلیت اج��را ندارد و به نتیجه 
نمی رس��د. اه��داف برنام��ه چهارم توس��عه از جمله رش��د 
اقتص��ادی 8 درص��د، تورم تک رقم��ی و تحقق ۳۰ درصد 
رشد اقتصادی از محل بهره وری در برنامه هفتم گنجانده 
ش��ده اس��ت. این نوع نظام برنامه ریزی با این س��اختارها 
و نهاده��ا و ط��رز تفک��ر قابلیت اجرا ن��دارد. لذا باید از نظام 
برنامه ریزی ایس��تا به س��مت برنامه ریزی های سناریویی 
مبتن��ی بر واقعیت های اقتص��اد ایران برویم. بحث خروج 
سرمایه از کشور، تشدید بحران های اقتصادی نظیر بحران 
جمعیت، صندوق های بازنشس��تگی، آب و محیط زیست، 
تش��دید وضعیت فرس��ودگی زیرس��اخت ها کمبود منابع 
مالی برای حل ابرچالش ها و عدم حل مس��ائل منطقه ای 
و بین المللی و خروج س��رمایه انس��انی از کش��ور از جمله 
واقعیت های اقتصاد امروز ایران است که برنامه ریزی برای 
حل آن ها به منابع مالی عظیمی نیاز دارد. بر اساس برآوردی 
که داشته ام تا پایان سال ۱۴۱۰ حداقل ۵۰۰ میلیارد دلار 
نیاز داریم که بتوانیم نا ترازی های خود را پوش��ش بدهیم 
و از تش��دید فرس��ودگی ها در حوزه زیرس��اخت هایی مثل 
حمل ونق��ل، ان��رژی و آب جلوگی��ری کنیم. امکان تأمین 
این میزان از منابع در داخل کش��ور وجود نداش��ته و باید 
از خارج از کش��ور تأمین ش��ود، باید مسائل بین المللی حل 
شود. بدون حل ابن مسائل و بدون حل مسائل بیمه ای و 
بانک��ی و ب��دون تغییر نگرش در نظام برنامه ریزی و بدون 
در نظر گرفتن واقعیت های اقتصاد ایران این ابرچالش ها 
حل نخواهند شد و برنامه هفتم مشابه برنامه های گذشته 
خواهد بود. س��ال 8۴ و در آغاز برنامه چهارم توس��عه هیچ 
کدام از مسائل امروز یا وجود نداشت یا به این شدت نبود. 
از 8۴ تا 9۰ که برنامه چهارم طول کشید حدود ۵۰۰ میلیارد 
دلار منابع ارزی از محل درآمدهای نفتی وارد کشور شد. 
اما الان وضعیت منابع ارزی ما خوب نیست. ما نمی توانیم 
از این واقعیت ها و پیامدهای آن فرار کنیم. حل هر یک از 
این بحران ها نیازمند اصلاحات ساختاری و نهادی عمیق 
و نیازمند تغییر نگرش است. با نگرشی که این مشکلات را 
ایجاد کرده نمی توان آن ها را حل کرد. باید تفکر نو داشته 
باش��یم اما این موضوع را در نظام برنامه ریزی نمی بینیم. 
لذا نگرانی من این اس��ت که برنامه هفتم هم به س��رانجام 

برنامه های گذشته دچار خواهد شد.

دورنمایمذاکراتبرجامی
ادام�هازصفح�هي�ک...به عبارتی دیگر ایش��ان اش��اره به 
ای��ن مطل��ب دارند ک��ه گاهی در برخورد با موانع س��خت 
باید زمینه هایی را پیگیری کرد که در آن کش��ور بتواند با 
نش��ان دادن انعطاف هزینه های کمتری را بدهد و س��پس 
با دور زدن آن مش��کلات و موانع، اهداف تعیین ش��ده را 
دنبال کند.  ایالات متحد آمریکا بر آن است که با توجه به 
رویکرد دیپلماتیک دولت بایدن، با بازگشت ایران به برجام، 
محدودیت ه��ای اعمال ش��ده ب��ر تهران را حفظ و به هیچ 
وجه تحریم ها را کاهش ندهد. به عبارتی دیگر تحریم های 
جدی��د ک��ه بعد از س��ال ۲۰۱۵ چ��ه در دوران ترامپ و چه 
دوران بایدن بوده حفظ ش��ود، اما تهران به برجام بازگردد 
و ای��ن می توان��د ایجادکنن��ده فضای اعمال نظر آمریکا بر 
ته��ران ب��ا وجود این همه فعالیت های ایدئولوژیک تهران 

علیه ایالات متحده باشد. 
ب��ه بی��ان دیگر گفتم��ان انقلابی تهران را پای میز مذاکره 
مجبور به پذیرش شکست کند. از طرف دیگر تلاش هایی 
در منطقه و در حوزه بین الملل صورت می پذیرد که ایران 
را در یک بافت موقعیتی محصورکننده قرار بدهد. دکترین 
آمری��کا در س��ال ۲۰۱۵ ب��ا موجود امض��ای توافق برجام، 
محدودس��ازی همکاری های بین المللی و محاصره ایران 
بود که در سال ۲۰۱8 با توجه به هماهنگی با اروپا بالاخص 
انگلستان، به چالش ایران و تهدید نظام منطقه ای تبدیل 

شد و در دوران ترامپ این اوج گرفت.
 اکن��ون ت��لاش دارند با ضربه ه��ای گوناگون، جمهوری 
اسلامی در پذیرش قواعد بین الملل نائل آید لذا اگر برجام 
با شکل دیگر احیا شود، آنچه تحت عنوان گفتمان انقلابی 
مطرح شده را با چالش بسیار جدی روبرو می سازد. من به 
سناریوی بوسه مرگ اعتقاد دارم. یعنی با توجه به احتمال 
درگیری تهران و تل آویو در آینده ای نه چندان دور و امکان 
جنگ میان این دو پایتخت و احتمال وقوع وقایعی سخت، 
دیگر کش��ورها باید به تهران نزدیک می شدند. عربستان، 
ام��ارات متحده عربی و کش��ور های دیگر با میانجی گری 
چی��ن در ح��ال ایجاد فضای امنیتی ب��رای میادین نفت و 
ان��رژی خود هس��تند. چرا که اگ��ر احتمال نزاع بالا بگیرد، 
میدان ه��ای نفت��ی در صورت تع��ارض میان تهران با این 
پایتخت ها و اتهام همراهی با اس��رائیل مورد هجمه قرار 
خواهند گرفت لذا این نزدیکی موجب می شود تا حدودی 
این مس��ئله در آن زمان محدود ش��ود. توافق برجام به هر 
ترتیب پایان پذیرفته اس��ت. آنچه در حال انجام اس��ت، در 

شاکله برجام محتوای دیگری را پی می گیرد. 
باید منتظر بود تا ببینیم، ایران حاضر است از شروط قبلی 
خ��ود عقب نش��ینی کن��د و انعطاف را به جایی برس��اند که 
ن��ه تنه��ا برجام قبلی، بلکه برج��ام جدید را با تحریم های 
بیش��تر پس��ابرجام پذیرا باشد و برای چند ماه بهبود فضای 
اقتصادی خود را رقم بزند و از تاثیرات روانی آن بهره ببرد، 
ی��ا ن��ه؟ ام��ا بعد از چند ماه، چالش های جدی از یک س��و و 
وجود تحریم های فزاینده و پرونده های بیش��تر، می تواند 
توقعات فزاینده ناش��ی از این گش��ایش مقطعی را به ضد 

خودش تبدیل سازد.

اقتصاد کلان

گروه اقتصاد کلان: طبق گزارش های منتش�ر ش�ده رئيس کل 
بانك مرکزی در سفر به واشنگتن و برنامه ریزی برای مذاکره با 
مقامات صندوق بين المللی پول دو هدف عمده را دنبال می کند 
ک�ه اول متقاع�د کردن آنان به دریافت وام و تس�هيلات و دوم 

اعتباربخشی به ریال در پيمان های پولی دوجانبه است.  
ب��ه گزارش »تج��ارت«، محمدرضا فرزین رئیس بانک مرکزی 
روزهای قبل به صورت غیرمنتظره به واش��نگتن س��فر کرد و 
اکنون مش��خص ش��ده که بالاترین مقام پولی کش��ور دو هدف 
عمده را از سفر به آمریکا دنبال می کند: اول مذاکره برای دریافت 
وام و تس��هیلات  و دوم اعتبار بخش��ی به واحد پول ملی ایران 
با هدف انجام مبادلات تجاری با کشورهای همسایه بر اساس 

پول رایج کشورها. 

تاریخچه دریافت وام از صندوق بین المللی پول � 
 ایران بعد از انقلاب تاکنون وامی از صندوق بین المللی پول دریافت 
کرده است که مهمترین دلیل آن نیز عدم امضای تفام نامه با این 
صندقو در راس��تای پذیرش ش��روط این صندوق برای دادن وام 
بود. بررسی ها نشان می دهد ایران برای اولین بار در سال ۱۳۳۰ 
و بعد از مسائل اقتصادی و اجتماعی به وجود آمده پس از جنگ 
جهانی و کاهش درآمد های نفتی از این صندوق درخواست وام 
کرد و این صندوق ایران را واجد ش��رایط دریافت وام تش��خیص 
 SDR داد و پس از آن تا سال ۱۳۵۰ در مجموع ۱8۴.۲ میلیون
)واحد ذخیره دارایی بین المللی که ارزش آن بر اساس سبدی از 
پنج ارز یعنی دلار آمریکا، یورو، یوان چین، ین ژاپن و پوند بریتانیا 
محاس��به می ش��ود( از صندوق بین المللی پول دریافت شد که تا 

سال ۱۳۵۲ بازپرداخت گردید. 
دولت های هاشمی و خاتمی تلاش کردند که از صندوق بین المللی 
پول وام دریافت کنند اما این دولت ها شروط صندوق که شامل 
ی��ک تفاهم نام��ه چندین بن��دی بود را نپذیرفتد. در واقع صندوق 
بین المللی پول وام های خود را با ش��روطی به کش��ورها می دهد 
که مهمترین آنها آزادسازی نرخ ارز و تعیین مکانیسم قیمتی آن 
بر اس��اس عرضه و تقاضا بود؛ بدین معنی که دس��ت دولت را از 
دس��ت کاری در نرخ ها کوتاه کند. البته موارد دیگری نیز مد نظر 
صندوق بین المللی پول بود از جمله، خصوصی س��ازی، کاهش 
تعرفه ها، آزادسازی واردات، اصلاح ساختار بودجه و مالیه، محدود 
کردن اعتبارات اعطایی به شرکت های دولتی، اتخاذ اقدامات ضد 
انحصار، حذف تمامی یارانه های ضمنی، لغو کامل قیمت گذاری 
دس��توری و ..... تمامی این سیاس��ت ها در اقتصاد کنونی تحت 

عنوان تعدیل ساختاری شناخته می شوند. 
به همین دلایل بالا دولت ها در ایران هیچگاه ش��روط صندوق 
را برای دریافت وام قبول نکرده اند که آخرین مورد آن به س��ال 
۱۳78 و در زم��ان دول��ت خاتمی برمی گردد که دولت از پذیرش 
تفاهم نامه صندوق بین المللی امتناع کرد. البته دولت هاش��می 

تلاش کرد برخی از سیاس��ت های صندوق را به اجرا بگذارد که 
آزادسازی نرخ ارز در آن زمان و تورم سنگین تلبعات سنگینی برای 
کش��ور داش��ت.  اما ایران در زمان ش��یوع کرونا  و کسری سنگین 
بودجه و تلاش برای ارتقای سیستم سلامت برای مقابله با کرونا 
در سال ۱۳98 پس از حدود ۵۰ سال از صندوق بین المللی پول 
درخواست وام ۵ میلیارد دلاری کرد. اما آمریکا با توجه به اینکه 
س��هامدار اصلی صندوق بین المللی پول اس��ت از پرداخت وام به 
ایران در زمان ترامپ خودداری کرد. وال استریت ژورنال در آن 
زمان گزارش داد  دولت آمریکا قصد دارد از پرداخت وام ۵ میلیارد 
دلاری صندوق بین المللی پول که ایران برای مبارزه با ویروس 

کرونا آن را درخواست داده، جلوگیری کند. 
این نش��ریه اعلام کرد مقام های ارش��د دولت ترامپ معتقدند که 
ایران هنوز به حساب های میلیارد دلاری دسترسی دارد و اگر اجازه 
پرداخت این وام داده ش��ود تهران قادر خواهد بود آن را به س��ایر 
صندوق ه��ا ب��رای کمک به اقتصاد خود انتقال دهد. این درحالی 
است که محمد نهاوندیان معاون اقتصادی وقت رئیس جمهور 
در مصاحبه ای تاکید کرد هیچ کشوری از جمله آمریکا حق وتوی 
درخواست وام از سوی اعضای صندوق بین المللی پول را ندارد و 
سیاست صندوق بین المللی پول این است که در ارزیابی و تایید 

درخواست های وام، منصفانه عمل کند. 
در خواست ایران برای دریافت وام در حالی مطرح شد که پیش 
از این رئیس صندوق بین المللی پول از در نظر گرفتن یک بسته 
وام اضطراری ۵۰ میلیارد دلاری برای کشور هایی که بیشترین 
درگیری را با ویروس کرونا دارند خبر داده بود. صندوق بین المللی 

پول بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار به 8۵ کش��ور در جریان کرونا وام 
پرداخت کرده، ضمن اینکه این صندوق به کش��ورهای منطقه 
من��اپ ه��م نزدیک ۱۶ میلیارد دلار وام داده اس��ت، اما ایران که 
از نخس��تین کش��ورهای متقاضی وام اضطراری بود هنوز هیچ  

تسهیلاتی دریافت نکرد. 

دو هدف مهم سفر فرزین به واشنگتن � 
 طی روزهای گذشته رئیس بانک مرکزی ایران با هدف مذاکره 
با مقامات صندوق بین المللی پول به واش��نگتن س��فر کرده تا بار 
دیگر تلاش خود را برای متقاعد کردن مقامات صندوق بین المللی 
پول به کار بگیرد. برخی از نمایندگان مجلس در گفتگو با رسانه ها 
اهداف این سفر را تشریح کرده اند. اصغر سلیمی، نماینده سمیرم 
و عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
ب��ا رس��انه ها، در خصوص برنامه ه��ای رئیس کل بانک مرکزی 
ب��رای دی��دار با مقامات صن��دوق بین المللی پول، گفت: »ما باید 
در مباح��ث مال��ی و پول��ی با دنیا تعام��ل و هم فکری کنیم. ایران 
عض��و صن��دوق بین المللی پول اس��ت و قطعا باید حضور جدی 
داش��ته باش��د. او ادامه داد: در حال حاضر ش��اهد اعمال تحریم ها 
علیه ایران مخصوصا در بحث های مالی هستیم. در همین راستا 
حضور رئیس کل بانک مرکزی در جلس��ات صندوق بین المللی 
پول می تواند اقدام خوبی باشد تا با کشورهایی که در این صندوق 
حض��ور دارن��د برای برون رفت از وضعیت موجود رایزنی ش��ود و 
در این جلس��ات پیش��نهادهایی مطرح شود که بتوانیم مشکلات 
معیشتی و اقتصادی در کشور را حل کنیم. این عضو کمیسیون 

اقتصادی مجلس ش��ورای اس��لامی تاکید کرد: یکی دیگری از 
برنامه های سفر رئیس کل بانک مرکزی درخواست وام است«.  
وی همچنین در بخش دیگری از سخنانش گفت: »وام در اختیار 
صندوق بین المللی پول است که باتوجه به تحریم ها و ایراداتی 
که علیه کشورمان می گیرند انتظار است رئیس کل بانک مرکزی 

رایزنی کند و برخی از این ایرادات را حل کنند«.
عل��ی رضایی، عضو کمیس��یون اقتص��ادی مجلس نیز جزئیات 
دیگری از س��فر فرزین به آمریکا ارائه کرد. وی با اش��اره به س��فر 
رئی��س کل بان��ک مرکزی به واش��نگتن برای دی��دار با مقامات 
صندوق بین المللی پول گفت: »یکی از اهداف س��فر رئیس کل 
بانک مرکزی اعتبار بخشی به پول ملی کشورمان است. در واقع 
آقای فرزین می خواهند مجوز بگیرند برای اینکه در مبادلات با 
کش��ورهای همس��ایه پول رایج دو کشور مبنا قرار گرفته شود«. 
او ادامه داد: »جمهوری اس��لامی در حال حاضر تصمیم گرفته 
اس��ت که با کش��ورهایی که معاملات رس��می انجام می شود به  
جای دلار از پول رایج دو کشور استفاده شود. در واقع ارزش پول 
ملی را بالا ببرد و به آقایی دلار در معاملات اقتصادی و تجاری 
بی توجهی کند. برخی از کشورهایی که در هفته گذشته با ایران 
جلساتی داشتند پیگیر هستند که بتوانند معاملات خود را با پول 
رایج دو کشور انجام دهند. این عضو کمیسیون اقتصادی تاکید 
کرد: به نظر می رسد یکی از مواردی که در دیدار رئیس کل بانک 
مرکزی با مقامات صندوق بین المللی پول مطرح شود، درخصوص 

دریافت تسهیلات باشد«. 
بنابرای��ن از گفته ه��ای ب��الا بر می آید که رئیس بانک مرکزی در 
س��فر ب��ه آمری��کا و مذاکره با مقامات صن��دوق بین المللی پول و 
برخ��ی از اعض��ای آن دو هدف عمده را دنبال می کند. اول اینکه 
بتواند صندوق را به پرداخت تسهیلات به ایران متقاعد کند که 
البته با توجه به اینکه ایران تفاهم نامه ای با صندوق امضا نکرده 
و از طرف دیگر شرایط صندوق برای دریافت وام را ندارد احتمال 
موافقت اعضا به ویژه آمریکا با این وام بسیار پایین است. ضمن 
اینکه صندوقی که حتی در شرایط بحرانی کرونا درخواست وام 
ایران را رد کرد اکنون حاضر به پرداخت وام می شود؟ عبدالناصر 
همتی رئیس پیشین بانک مرکزی در تاریخ ۱۳ فروردین ۱۴۰۰ 
از نامه ای خبر داد که در سال ۲۰۱۵ منتشر شده بود. نامه ای که 
به مدیر اجرایی گروه آمریکا در صندوق بین اللملی پول دستور 
داده شده بود با درخواست ایران برای دریافت تسهیلات مخالفت 
کند.  مورد دیگر ادامه سیاس��ت به اصطلاح دلارزدایی و اعتبار 
بخش��ی به ریال اس��ت که ایران در قالب آن بتواند همس��ایگان و 
شرکای تجاری را به معاملات ریالی ترغیب کند. اما این سؤال 
مطرح می ش��ود که چگونه صندوقی که بزرگترین س��هامدار آن 
آمریکاست و کاملا به قوانین و سیاست های آمریکا پایبند است 
باید به این درخواست ایران مثلا!!! برای حذف دلار و استفاده از 

پیمان های پولی دوجانبه مجوز دهد؟!!!

»تجارت«  بررسی  کرد؛ رییس کل بانک مرکزی قفل اخذ تسهیلات از صندوق بین المللی پول را خواهد شکست؟

اهدافسفربازارسازبهآمریکا

سرمقاله

جزئیات میزان خرید اقلام کالابرگ مشخص شد تغییرات هیات نظارت مجمع تشخیص در طرح مالیات بر عایدی سرمایه  به نفع سفته بازان است 
 »سید محمدهادی سبحانیان«دیروز در نشست خبری خود با اشاره طرح مالیات 
بر عایدی س��رمایه گفت: این طرح در مجلس نهایی ش��د و در مجمع تش��خیص 
مصلحت نظام و شورای نگهبان بررسی می شود که جلسه های مختلفی برگزار 
کردیم، ایراداتی ارایه ش��د که توضیح دادیم. اگر با این ش��کل به تصویب نرس��د 
و تعدیل تورمی انجام ش��ود نه تنها بازدارندگی نخواهد داش��ت، بلکه س��ودآوری 
سفته بازی را در پی خواهد داشت. سبحانیان تاکید کرد: کار کارشناسی در دولت 
و مجلس بر روی طرح انجام شده است تا ظرفیت بازدارندگی داشته باشد دولت 

چشم طمع برای درآمدزایی ندارد؛ بلکه این طرح ابزار تنظیم گری است امیدواریم به همین ترتیب که در مجلس 
به تصویب رسید در شورای نگهبان تأیید شود. ضمن اینکه اعلام آمادگی می کنیم که زیرساخت های اجرای آن 
را فراهم کنیم. رییس س��ازمان امور مالیاتی کش��ور گفت؛ این طرح در ۱8۰ کش��ور اجرا می ش��ود یکی از مصادیق 
رونق فعالیت های تولیدی عدم جذابیت سوداگری است این قانون در راستای حمایت از مردم در خرید و اجاره خانه 
است فعالیت های سوداگرانه صورت می گیرد که سفته بازان انجام می دهد مردم نگران نباشند هر کسی در کشور 

یک خانه و خودرو می تواند داشته باشد و مشمول این نوع مالیات نباشند.

 س��ید صولت مرتضوی در حاش��یه جلس��ه دیروز هیئت دولت درباره افزایش یارانه ها 
اظهار کرد: در اجرای بند ی تبصره ۱۴ قانون بودجه به دولت اجازه داده شده که به 
منظور مدیریت بازار و کمک به معیشت مردم طرح کالابرگ الکترونیکی را مجدداً 
اجرا کند. در این راستا مشوق هایی را ایجاد کردیم که در گام اول یارانه دهک های 
کم برخوردار جامعه ۲۰ درصد افزایش می یابد. وی افزود: کسانی که یارانه بگیرشان 
یا هر عضو از خانواده ش��ان ۴۰۰ هزار تومان دریافت نقدی یارانه دارند، در صورتی 
که از کالابرگ الکترونیکی استفاده کنند این میزان به ۴8۰ هزار تومان ارتقا می یابد.  

مرتضوی یادآور شد: شرط لازم برای برخورداری از این امتیاز این است که کسانی که مشمول یارانه هستند تا 7۰ درصد 
از یارانه شان را کالا خریداری کنند که شامل کالاهایی از جمله لبنیات به میزان ۳ کیلوگرم در ماه پنیر ۴۰۰ گرم، تخم 
مرغ یک کیلوگرم، گوشت مرغ ۲ کیلوگرم، روغن مایع 8۱۰ گرم، ماکارونی 7۰۰ گرم، برنج ایرانی ۲ کیلوگرم، ماست 
پرچرب ۲.۵ کیلوگرم، قندوشکر ۵۰۰ گرم، حبوبات ۱ کیلو و ۲۰۰ گرم و گوشت منجمد گوساله هم ۱ کیلوگرم در ماه 
خواهد بود. وزیر تعاون یادآور شد: این طرح کاملًا اختیاری است. همچنین از طریق سامانه ملی اعتبار یارانه بگیران 

می توانند تقریباً یک ماه زودتر از زمان سررسید واریز یارانه به حساب خود، از این فرصت استفاده کنند. 

گروه اقتصاد کلان: سيداحس�ان خاندوزی ش�ب گذشته 
در گفت وگوی ویژه خبری س�يما، اظهار کرد: سياس�ت 
اصل�ی و ب�دون تغيير دولت در اقتصاد، کاهش هزینه های 
توليد و سهولت فعاليت های توليدی اقتصادی و در مقابل 
پرهزین�ه ک�ردن فعاليت های غيرمولد و س�وداگران در 
اقتصاد است و برای اجرای این سياست، دولت برای سال 
1401 مهم ترین دستور کار خود را ورود فعالان اقتصادی، 
شکس�تن انحصارها و رفع موانعی قرار داد که مانع ورود 

کارآفرینان و جوانان به بازار کار بود.
وزیر اقتصاد افزود: تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار در 
این زمینه دستور کار مهمی بود که با همکاری بسیار خوبی 
که رسانه ملی داشت، توانستیم در سال گذشته درگاه ملی 
مجوزها را به شکل عملی وارد فعالیتی کنیم که هم صدور 
مجوزها به شکل برخط، بدون کاغذ، بدون مراجعه حضور 
م��ردم و تولیدکنن��دگان ص��ورت گیرد و هم کاملًا تاخیرها 
رصد می ش��ود تا مش��خص شود چه دس��تگاه هایی در این 
زمین��ه کوتاهی می کنن��د، بنابراین وارد یک عصر جدید از 

نظام مجوزدهی می شویم.

کاهش تاخیر بررس���ی مجوزها به ۹ � درصد
 وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: سال گذشته قریب 
۴۰ درص��د مجوزهای��ی که مردم درخواس��ت می کردند با 
تاخیر پاس��خ داده می ش��د، اما امروز نهم خرداد ۱۴۰۲ این 
۴۰ درصد تأخیر دستگاه ها در پاسخ به مجوزها به 9 درصد 
کاهش پیدا کرده و به مرور کاهش بیشتری پیدا می کند و 

وضعیت بهتر می شود.
وی درباره وضعیت دستگاه هایی که به درگاه ملی مجوزها 
وصل ش��ده اند، اما صدور مجوز را از مس��یر دیگری انجام 
می دهند، یادآور ش��د: برخی مجوزهای کس��ب و کار اساساً 
از س��وی دس��تگاه ها معرفی نشده اند که در درگاه ملی قرار 

بگیرند تا همه مردم کشور بتوانند 
آنها را رصد کنند؛ بر اساس آخرین 
خبری که دارم بعضی از مجوزها 
مثل مدرسه فوتبال، تاییدیه های 
مرب��وط به مربیگ��ری حرفه ای، 
علامت استاندارد، تایید صلاحیت 
ایمنی پیمانکاران و مواردی از این 
دست اساساً به درگاه ملی مجوزها 

معرفی نش��ده اند که مردم بدانند از چه پنجره ای ورود پیدا 
کنند و برخی هم همان طور که اشاره شد، دستگاه متصل 
است و مجوز را معرفی کرده، اما همچنان بیرون از درگاه از 

روش های کاغذی برای صدور مجوز استفاده می کند.

تمرکز بر پیش بینی پذیر کردن اقتصاد در سال  � 
۱۴۰۲

وزیر اقتصاد افزود: در سال ۱۴۰۲ ضمن اینکه این پروژه را 
ادامه داده، تکمیل و فراگیر خواهد شد؛ در راستای پیش بینی 
پذیر کردن اقتصاد برای فعالانی که در بازارهای اقتصادی 
هس��تند اقدام می کنیم. چرا که آزار اصلی و ش��کایت مهم 
این فعالان، تغییر متناوب و مکرر بخشنامه، دستورالعمل، 
آیین نامه و مقرره هایی از این دست است که هر روز فعالان 
اقتصادی را سردرگم می کند و اولًا برای کسانی که مطلع 
هستند رانت ایجاد و ثانیاً برای کسانی که می خواهند وارد 
کار اقتصادی ش��وند، فضا را غبارآلود می کند و پیش بینی 
پذیری و امکان س��نجی اقتصادی آنها را بر هم می ریزد. 
خان��دوزی ادام��ه داد: در ای��ن موضوع دوم که بازهم قانون 
تسهیل کسب و کار بسیار کمک کرده، برنامه ستاد اقتصادی 
دولت در مسیر تسهیل تولید این است که مقررات گذاری 
را نظم ببخشد. وزیر اقتصاد گفت: سال گذشته حدود ۳۳۰ 
بخشنامه گمرکی از سوی دستگاه هایی که با گمرک کشور 

کار می کنند صادر و ابلاغ ش��ده، 
یعنی تقریباً در هر روز کاری بیش 
از یک بخش��نامه و دستورالعمل 
صادر ش��ده اس��ت. در دو ماه اول 
س��ال گذشته س��ال ۱۴۰۱ بیش 
از ۵۰ مصوب��ه و ابلاغیه داش��تیم 
که در ابتدای سال این عدد را در 
۳۰ متوق��ف کردیم و در ماه های 
آین��ده از آن ه��م پایین ت��ر خواهی��م آورد و اجازه نخواهیم 
داد که دس��تگاه های اجرایی به ش��کل غیر مترقبه مقرراتی 

وضع کنند.

تخصی���ص ۴۶ � ه���زار میلیارد تومان تس���هیلات 
برای اشتغال

 وزیر اقتصاد درباره تس��هیلات تبصره ۱8 بودجه هم بیان 
کرد: بخشی از بودجه دولت که صرف دستگاه های دولتی 
نمی شود، بلکه به عنوان تسهیلات در اختیار تولیدکنندگان 
و کسانی که سیاست های اشتغال کشور را دنبال می کنند، 

قرار می گیرد در ذیل تبصره ۱8 قانون آمده است.
وی تاکید کرد: این عملکرد متاسفانه تا سال ۱۴۰۰ کمتر از 
۲ هزار میلیارد تومان در یک سال برای تسهیلات اشتغال 
و تولید تخصیص پیدا می کرد؛ ابتکار بسیار خوبی مجلس 
انجام داد و دولت به استقبال این ابتکار رفت و آن را جدی 
گرفت و به این شکل میزان تخصیص بر اساس ورودی ها 
افزایش پیدا کرد و اهرم شد؛ به این معنا که هر قدر که دولت 
بودجه اختصاص می دهد ش��بکه بانکی کش��ور هم موظف 
باشد حدود دو برابر آن را اضافه کند؛ بنابراین چند برابر این 

میزان به کارآفرینان با نرخ ترجیحی برسد.
خان��دوزی گف��ت: در س��ال ۱۴۰۱ که ما توانس��تیم منابع 
س��ال۱۴۰۰ را اس��تفاده کنی��م، ۱9 ه��زار میلی��ارد تومان 

تخصیص تسهیلات از سمت دولت صورت گرفت و شبکه 
بانکی هم به آن اضافه کرد و مجموعاً ۴۶ هزار میلیارد تومان 
تس��هیلات به اس��تان ها، بخش ها و دس��تگاه های اشتغال 
آفرین تخصیص یافت. وی یادآور شد: بنابراین کمتر از ۲ 
هزار میلیارد تومان س��ال آخر در دولت قبل را به ۴۶ هزار 
میلیارد تومان برای سال ۱۴۰۱ رساندیم و برای سال ۱۴۰۲ 
که منابع آخر س��ال گذش��ته را تازه دریافت کردیم، برآورد 
ما این است که این ۲۲ هزار میلیارد تومان از بودجه دولت 
و با اهرم ش��دن منابع بانکی امکان تخصیص بیش از ۵۰ 
هزار میلیارد تومان برای تبصره ۱8 یعنی تسهیلات کم بهره 

حوزه اشتغال و تولید وجود دارد.

رشد ۱۵ � درصدی تجارت با همسایگان در سال 
۱۴۰۱

 خان��دوزی درباره تاثیرات دیپلماس��ی همس��ایگی دولت 
ه��م توضی��ح داد: تلاش های رئیس جمهور و دیپلماس��ی 
همسایگی که دولت از ابتدای کار شروع کرد و البته بسیاری 
از توافقات را به جهت اینکه تحریم کنندگان به کشورهای 
طرف مذاکره ما فش��ار می آوردند نمی توانستیم چندان هم 
در فض��ای عموم��ی اب��راز کنیم، امروز به ثمر رس��یده و در 
س��ال گذش��ته ۱۴۰۱، ۱۵ درص��د افزای��ش تجارت فقط با 
همس��ایگان خود داش��تیم. وزیر اقتصاد گفت: بعد از س��فر 
رئیس جمهور به عمان حدود 9۰ درصد رش��د در صادرات 
بین دو کش��ور را ش��اهد بودیم، در مورد س��فر به چین و 
روس��یه و س��رمایه گذاری هایی که مهم تر از تجارت است، 
گشایش هایی که در رابطه ایران و عربستان صورت گرفت 
و گفتگوی خود بنده با همتای عربس��تانی و ابراز آمادگی 
که در کشورهای منطقه به شکل فراگیر صورت می گیرد، 
نویدبخش آن اس��ت که در حوزه تجارت و س��رمایه گذاری 

خارجی شاهد سال پر رونقی خواهیم بود.

وزیر اقتصاد در گفتگوی ویژه خبری صدا و سيما تشریح کرد؛

تمرکز بر پيش بينی پذیر کردن اقتصاد در سال 1402

یادداشت


